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[Krog Hansen.] 
rigtigt, at der sker en væsentlig forhøjelse 
af de gældende satser. Endvidere finder vi, 
at hjemrejsemuligheder for arbejdere med 
arbejdsplads langt fra hjemstedet bør brin- 
ges i overensstemmelse med behovet uden 
økonomisk belastning for den pågældende. 

Idet j eg i øvrigt henviser i til lovforslaget 
med bemærkninger, anbefaler jeg dette til 
hurtig og velvillig behandling i folketinget. 

Laiidbrugsministeren (Peter, Larsen):. Her- 
ved har jeg den ære for det høje ting at 
fremsætte forslag iii lov om udlån til sammen- 
lægning, supplering samt oprettelse af jord- 
brug m. m. og forslag til lov om udlån; til 
arbejderboliger på I an, et' 
: Ved de to lovforslag søges de fornødne 
midler til gennemførelse. af udlåns virksdm- 
heden til de nævnte formål stillet til rådig- 
hed for finansåret 1969-70. 

Om forslaget til lov om udlån til sammen- 
lægning, supplering samt oprettelse af jord- 
brug m. m. skal jeg bemærke følgende: 

Lovforslaget er stort set identisk med den 
gældende udlånslov. 

De beløb, der i §§ l og 2 foreslås stillet 
til rådighed henholdsvis af jordfondens og 
af stàtskassens midler, er således, af samme 
størrelse som; beløbene i den gældende ud- 
lånslov. 

For så vidt angår de enkelte lånesatser , i 
§ 3, er maksimumsbeløbene for lån til jord- 
køb fastsat , uændret. Dog er det absolutte 
maksimum. for l ån  til køb af jord til gart- 
nerier forhøjet med 5.000 kr. til 70.000 kr. 
tinder hensyn til j ord priserne, i de områder, 
som .er særlig egnede til etablering af gart- 
nerkolonier. Derimod har de stigende bygge- 
priser 홢 og prisstigninger i øvrigt gjort det 
nødvendigt med en forhøjelse af en række 
af de øvrige lånesatser. / 

Det anføres i bemærkningerne; til lovfor- 
slaget, hvad jordlovsudvalget agter = at 
kræve " i  det omfang, der fremdeles ydes 
statslån til oprettelse af nye selvstændige 
brug". : I denne ;forbindelse vil jeg: gerne 
sige, at da. landbokómn-iissio*nen har over- 
vejelser i gang om, hvorvidt det er hensigts- 
mæssigt at fortsætte , med, at oprette nye 
brug, agter regeringen ikke at give tilslut- 

- ning til oprettelse af nye landbrug i 1969-70. 
Jeg øer dog bekendt med, at statens jord- 

lovsudvalg - for at gennemføre en struk- 

turrationalisering i nogle sønderjyske lands- 
byer 홢 ved tidligere handler i forbindelse 
hermed i overensstemmelse med den gæl- 
dende lov har indgået aftaler, der er be- 
tinget af, at der til erstatning for de af- 
ståede ejendomme vil kunne ydes statslån 
til oprettelse af mindre landbrug, hvis 
lovens kvalifikationskrav i øvrigt er ' op- 
fyldt. Det vil være naturligt, at sådanne 
sager gøres færdige, Men jeg undlader ikke 
at pege på, at muligheden for, at dette kan 
ske inden for udlånsloven for indeværende 
finansår, eventuelt er til stede. 

Med hensyn til forslaget til lov om udlån 
til: arbejderboliger på landet skal jeg ind- 
ledningsvis bemærke, at lovgivningen om 
opførelse af arbejderboliger på landet er 
optaget til drøftelse i landbokommissionen. 
Jeg vil søge arbejdet fremskyndet, men så 
længe forholdet ikke er nærmere afklaret, 
mener jeg at måtte fremsætte det sædvan- 
lige forslag til den årlige udlånslov som 
foreskrevet i lovbekendtgørelsen af 10. april 
1967, og også dette lovforslag er stort set 
identisk med den gældende udlånslov. 

De beløb, der i §§ l og 2 foreslås stillet 
til rådighed af jordfondens og statskassens 
midler, er således af samme størrelse som i 
den gældende udlånslov, ligesom fordelingen 
af rådighedsbeløbet til anvendelse til, låne- 
tilsagn efter lovens kap. IV til opførelse af 
boliger for arbejderens regning og efter kap. 
VI til opførelse af arbejderboliger for land- 
mandens regning er uændret. 

Da beløbene til køb af byggegrunde har . 
stået uændret fra og med udlånsloven 1965- 
66, foreslås lånesatsen til dette formål for- 
højet med 500 kr., og som følge af stigning 
i byggepriserne foreslås lånesatsen til op- 
førelse af bygninger forhøjet med 3.000 kr., 
ligesom beløbet til dækning af udgifter til 
supplerende tekniske installationer foreslås 
forhøjet med 500 kr. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærk- 
ninger til lovforslagene, skal jeg anbefale 
de to lovforslag til folketingets hurtige og 
velvillige behandling. 

Indenrigsministeren (Poul Sørensen): Jeg 
skal herved tillade mig for det, høje folke- 
ting at fremsætte forslag til lov om indføds- 
rets meddelelse. 홢홢홢;<.. i 

Nærværende lovforslag: er udarbejdet: ef- 
ter de samme retningslinjer som det forslag, 


